
To fylkesledere i Natur
vernforbundet ønsker
mer gaupejakt i de
områdene de selv er
fra. Fylkesleder Tom
my Reinås i Nord-
Trøndelag går lengst.
Han ønsker å utvide
jaktkvota i sitt fylke
fra 25 til 31 dyr, før
man vet hvor lang tid
det tar å felle de 25
første.

Reinas støtter også et forslag
fra sauog geiteals-laget om a
forlenge’jakttida ut over to
måneder, dersom ikke alle de
31 gaupene er felt.

— Utspillet får sta for fylkes
lederens egen regning, sier
nestlederi Naturvernlhrhundet
i Nord-Trøndelag. Naturvern-
forbundet sentralt advarer om
at gaupebestanden kan være
mindre enn antatt.

. side 7

Mangelfull
Svalbard-
analyse
Miljøverndepartemen
tet kritiserer mangel
full miljøutredning for
Svalbard.

Analysen fra Nærings- og ener
gidepartementet «har en rekke
alvorlige svakheter og mangler
av faglig og prinsippiell karak
ter», skriver departementsråd
Harald Rensvik.
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- Bruk olje-
penger til
alternativ
energi
sier forsikrings-topp
Miljø-direktør Carlos Joly i Uni Storebrand går inn
for å investere deler av Oljefondet i alternativ
energi.

Markedsandelen til olje, gass og kull vil trolig gå ned, og da vil det
lønne seg å ha investert i andre energikilder, mener Joly. i et intervju
tar han til orde for å begynne a trappe ned forbruket av fossile
brennstoffer.

Sammen med seks av verdens ledende forsikringsselskaper har
Uni undertegnet en erklæring som stiller miljøkrav til forsikrings
bransj en.

. side 3

i
MiUødirektør i Uni Storebrand Carlos .ioiy, mener
Norge bør bruke deler av o(jefondet til a investere i
alternativ energi. (Foto: Bard Løken.)

Naturvernstrid om
gaupejakt

INNHOLD

Flere miljøvennlige
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Stein Lier-Hansen
Direktoratet for
naturforvaltning

Innenfor rniljøvernforvaltnin
gen arbeides det med å delege
re oppgaver og myndighet til
kommunene. Okt kommunalt
ansvar kan føre til større folke
lig engasjement, mer realisme
og «flere hender engasjert i
miljovemarheidet». len atmos
flere der desentralisermg til
legges stor betydning i seg selv,
kan det være på sin plass å
«rope et lite varsko».

Det lokale selvstyret skal nyt
tes til å nå nasjonale mål. I
forhold til feks. naturforvalt
ning vil et større kommunalt
ansvar være nodvendig for å
sikre en lokal tilpasning av
vedtatte nasjonale mål. Imid
lertid må tilpasningen være
forankret i objektiv faglig ana
lyse og reelle lokale ulikheter.

På enkelte områder kan en
frykte at den lokale tilpasnin
gen i praksis blir lokal politisk
utvanning av mål fastsatt av
storting og regjering. Spesielt
vil dette være nærliggende i
forvaltningsområder der de na
sjonale målene er svært kon
troversielle, og der kommune
ne antakelig blir utsatt for bety
delig press fra sterke, lokale
særinteresser. Distansen mel
lom «grasrota» ogbeslutnings
taker kan ganske enkelt bli for
kort.

Et typisk eksempel er om en
ga kommunene myndighet til å
Iåtte vedtak om felling av store
rovdyr. Et annet er den kom
munale praktiseringen av lov
om motorferdsel fra den tid
kommunene selv kunne flist
sette lokale forskrifter. Ikke
bare ble nasjonale mål utvan
net, en opplevde også en bety
delig grad av forskjellsbehand
ung fra bygd til bygd.

I dag er det betydelig lokalt
engasjement for at kommune
ne skal gis større myndighet i
forvaltningen av vernede om
råder, fl eks. i nasjonalparkene.

I denne sammenheng må en
minne om følgende:

Nasjonalparker represente
rer uten unntak natur med na
sjonale og ofte internasjonale
vemeverdier. Naturvemloven
nyttes for å sikre sentrale, stat
lige myndigheter nasjonal kon
troll over nettopp disse områ
dene. Gjennom internasjonale
retningslinjer er dette en forut
setning for å definere et områ
de som nasjonalpark.

Dette innebærer ikke at alt
skaLvære forbudt, men at stat
lige myndigheter har kontroll
med aktiviteter som kan for-
ringe verneverdien. en inn
stilling fra energi- og miljøko
miteen om miljovern i kommu
ene (1990-91) ble dette prin
sippet godt presisert av SV og
SP:

«Disse medlemmene vil vi
se til at det kan være forskjell
på interessene til innbyggeme
i en kommune og interessene
for vern etter naturvemloven.
Disse medlemmer mener at ver
nede områder som har nasjo
nal eller regional verdi, bør
være et statlig ansvar, og dis
pensasjoner fra det nasjonale
verneformålet bør være sjeldne
og praktiseres rimelig likt over
hele landet.» Bedre kan dc
ikke sies. Dette er poenget ved
å verne omrader etter natur
vemloven, og dermed unnta de
samme omrader fra kommu
nalt seivstyre.

Dette innebærer ikke at lan
dets kommuner ikke kan trek
kes bedre med i forvaltningen
av de enkelte områdene, og i
større grad gis en sentral plass
i utviklingen og evalueringen
av forvaltningsplaner, samt
gjennomføring av konkrete
skjøtselsoppgaver. Dette er
imidlertid noe annet enn å ar
gumentere for reell kommunal
forvaltningsmyndighet.

Svekkes forvaltningen av
verneområdene. undergraves
samtidig det saklige og faglige
grunnlaget for det «moderne
naturvernet».

Deler av oljefondet
bør brukes til å
investere i alternativ
energi. Det er en
fornuftig økonomisk
investering, mener
miljødirektør i Uni
Storebrand, Carlos
Joly.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Joly var en av deltakerne på et
seminar om klima på Storti n
get i slutten av januar. Der
tok han til orde for å investere
i alternativ energi i stedet for
fossile brensler som olje og
gass.

— Det er stor sannsynlighet
for at dette er et område som
vil øke sin markedsandel på
bekosming av fossilt brensel,
påpeker Joly.

tJni Storebrand starter selv
opp et eget fond som bare skal
investere i selskaper som har
god miljøprofil innen egen
bransje. Alternativ energi og
ny teknologi som reduserer
energiforbruket er områder
Joly er interessert i å satse på.

— Vi kan med stor sikker-

Utslippene av klimagas
ser kan gå ned med 20
prosent i Oslo, mener
Fra mtiden i våre hen
der (FIVH).

N&M Bulletin

_____

Ole P. Pedersen

FlVI-I presenterer nå rapporten
«Klimaplan for Oslo», hvor
organisasjonen lister opp en
rekke aktuelle tiltak for å redu
sere utslippene av karbondiok
syd (C02). En rekke større byer
har allerede forpliktet seg til å

het regne med at denne typen
industri vil være mbrgendagens
investeringsobjekter. Spørsmå
let er bare: skal vi være med fra
starten, eller skal vi vente — og
risikere å komme med for sent,
spør miljødirektoren.

Summe
oljetempo
Joly sier imidlertid at han ikke
mener det er noen grunn til å

De internasjonale
forsikringsselskapene
skal delta i forhandlin
gene om en ny klimaav
ta le. Resultatet kan bli
at politikerne presses
til raskere framskritt.

Forsikringsbransjen kommer
til å være representert med to
observatorernår klimaforhand
lingene starter i Geneve senere
i år. I løpet av halvannet år skal
deltakerlandene forhandle fram
en avtale om reduserte utslipp
av klimagasser fra i-landene.

Ifølge Joly vil observatørene

redusere sine utslipp med 20
prosent, og FIVH ønsker altså
at Oslo følger etter.

FIVII slår fast at det ikke
nytter bare å bedre kollektivtil
budet i byen, for å redusere
biltraflkken.

Veiprising -

viktig
«Satsing bare på kollektivtra
fikk har liten effekt», heter det
i rapporten. I tillegg til bedre
kollektivtilbud er veiprising og
regulering av parkeringsplas
sene de mest effektive tiltakene

redusere tempoet i Nordsjøen i
dag — forutsatt at gassekspor
ten bidrar til reduserte CO2-
utslipp i Europa. Joly spør seg
imidlertid om det faktisk skjer
i dag.

—Vi kan ikke vokse oss ut av
klimaproblemet. Bare netto re
duksjon i C02-utslipp kan for
svare dagens utvinningstem
po, påpeker han.

Joly sier ikke nei til å inves

fremme forsikringsselskapenes
syn på klimaspørsmålet, selv
om de ikke skal drive lobby
virksomhet overfor politiker
ne.

Sammen med seks av ver
dens ledende forsikringsselska
per har Uni undertegnet en er
klæring i regi av FNs miljøpro
gram, som stiller miljøkrav til
forsikringsbransjen. Selskape
ne forvalter verdier for over
100 milliarder dollar.

Ikke konkret råd
— Hvor store reduksjoner me
tu’,’ du norske politikere bør

for å Ei ned utslippene, konklu
derer rapporten. Økt bensinav
gift regner FIVI I imidlertid som
et dårlig klimatiltak.

Bruk enok
Fondet
Ved å bruke pengene i Oslo
kommunes enøk-fond, kan ut
slippene fra bygninger og an
legg reduseres med nærmere
15 prosent, viser tall fra Oslo
energi. FIVH konkluderer og
så med at bioenergi kan erstat
te mange av dagens oljefyrer i
byen, mens solenergi først vil

tere i oljeselskaper, skjønt han
ønsker å plassere penger i sel
skaper som arbeider mer lang
siktig.

Risikobalansen i et 50 års
perspektiv tilsier at i-landene
må redusere sine utslipp med
50 prosent. Hva bør være Nor
ges respons’? Skal vi ofre oss?
I-lar vi lov til å la være — hvilket
vil lede til katastrofer for fram
tidige generasjoner? spør han.

arbeide for?
— Jeg vil ikke gi noen kon

kret anbefitling. Men jeg kan
referere til FNs klimapanel: vi
må redusere utslippene drama
tisk for å unngå klimaendrin
ger. Reduksjonen må komme
de neste 30 - 50 årene.

— Hva er hest for Uni som
bedrift: at politikerne handler
nä, eller inntar en vente—og—se
holdning?

— Vente-og-se strategien er
mest risikabel for oss alle, også
Uni. Vi må begynne en gradvis
nedtrapping av kull-, olje- og
gassforbruket nå, sier Joly.

være aktuelt om energiprisen
stiger.

Miljøetaten i Oslo kommu
ne arbeider for tiden med et
prosjekt om miljøforbedret tra
fikk. Miljøvernleder Kirsten
Vaaje opplyser at arbeidet skal
avsluttes i år. Hun mener FIVFI
rapporten er interessant, ikke
minst fordi den tar for seg ut
slipp av klimagasser med glo
bal virkning, mens kommune-
arbeidet hittil har konsentrert
seg om de lokale forurensnings
problemene.

Natur& miljø -

ufletiii

Cjestekornrnentcir

Lokalt seivstyre og
nasjonale mai

Uni-direktor vil bruke
oljeond til ren energi
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Mens Block Watne sliter med å
fà solgt sitt første miljøhus (se
forrige utgave av N&M Bulle
tin), merker Husbanken en sti
gende interesse for «grønne»
boliger blant sine kunder. Ban
ken gir lånetillegg for folk som
ønsker å satse på sunne og mil
jøvennlige hus.

Lånetillegget på 25000 kro
ner skal bidra til lavere energi-

Husbanken setter krav
til miljølånet. Husbyg
geren må enten ha to
store, eller ett stort og
tre små miljøtiltak i
byggeprosjektet.

Under «smi» tiltak, lister Hus
banken blant annet opp:
• Vindfang. Det reduserer skitt

og fuktighet som dras inn i
huset. Vindfanget minsker
også varmetap.

• Sorvendte vinduer. Jo større
del av husets totale vindus
areal som er sørvendt,jo mer
reduseres energibehovet.

• Spareventiler på vankra
ner og dusj. Reduserervann
tbrbruket, og dermed ener
gibehovet.

• Gjenbruk av materialer.
Husbyggeren må dokumen
tere hvor mye gjenbniksma
terialer som brukes.

• Vannsparende toalett. Ved
å redusere presset på tilfør
seisledninger og avløpsnett,
kan store nyinvesteringer
unngås.

• Avfallssortering i kjøkken
benk. Her krever Husban

bruk, et bedre inneklima og til
å minske belastningene på mi-
turen.

Best i vest
Mens antallet l-lusbankfinan
sierte hus sank fra omlag 14
600 i 1994 til omlag 14 300 i
1995, økte lånetilleggene for
miljøvennlige boliger.

11994 var det 2200 som tok
opp miljølån, mens tallet var
steget til 2700 i 1995. Så langt
erdetvestlendingene som erde
flinkeste til å bygge miljøvenn
lig her i landet.

—. Kanskje har vi markeds
ført dette tilbudet bedre på Vest
landet, sier overarkitekt Stei
nar Anda i Husbanken.

Tar ikke sjanser
Anda mener den økte miljøsat

ken kildesortering i minst
fire fraksjoner.

Komposteringsbinge. Om
lag en tredjedel av vanlig
husholdningsavfall kan
komposteres.

Store tiltak
Under «store tiltak» gis det til
leggslån til tre forskjellige in
stallasj oner:
• Innstallasjon av sentralstov

suger. Dette er et rent inne
klimatiltak som letter ren
gjøringen og minsker risi
koen for stovplager.

• Sentral styring av tempera
turen. En dings som settes
inn i sikringsboksen, og som

Oljeselskapet Esso tror energi-
forbruket kommer til å gå ned i
Vest-Tyskland fram til 2010,
skriver Handeisbiatt.

Esso regner med at C02-
utslippene i Tyskland vil gå
ned med 13 prosent, samtidig
som den tyske økonomien vok

singen skyldes at Husbankens
tiltak er enkle og konkrete. Da
banken først introduserte til
budet het det «Apcn post».
Dette var vagt, og ga liten re
spons.

Miljøtiltakene vi gir støtte
til nå er mer håndfaste. De er
utformet slik at det er mulig å
få mange med på dem, og dette
er viktig for oss, sier han.

Viljen til å ta sjanser er liten
blant norske husbyggere. For
de som virkelig ønsker å prøve
alternative løsninger, har Hus
banken en egen tilskuddsord
ning for husbyggere som san )
arbeider med forskningsinsti
tusjoner. Denne ordningen ble
innført i år, og foreløpig er det
ingen som har benyttet seg av
den.

sørger for at temperaturen
senkes når et rom ikke er i
bruk. Denne investeringen
spares inn på få år, ifølge
Husbanken.

• Vinduer med tre-lags ener
giglass i alle oppholdsrom.
Husbanken grunngir dette
kravet med at energiglass av
denne typen er optimalt
forhold til pris og isolering
evne. Det innerste mellom-
rommet mellom glasslage
ne skal ha gass som minsker
varmeledningen. Tempera
turen i huset kan senkes to
grader uten at de som bor
der merker forskjell.

ser med nesten 50 prosent.
Energieffektiviteten vil forbe
dres med en tredjedel ide fleste
sektorene.

Esso regner med at gass og
fornybare energikilder vil øke
sin andel av energimarkedet,
mens olje og kull går tilbake.

En ny, dansk rapport
stiller flere spørsmål
ved miljøkonsekven
sene av PVC og tilset
ningsstoffene som
brukes. Spesielt i
fokus kommer hor
monhermeren DEHP.

N&M Bulletin
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Ole P. Pedersen

Det er Teknologisk insitutt i
Danmark som har utført studi
‘n på oppdrag fra Miljøstyrel
sen og Miljø- og energidepar
tementet. Representanter fra
myndigheter og industri i Nor
ge, Sverige, Nederland, Tysk
land og Belgia har også deltatt
i arbeidet.

Rapporten slår fast at noen
tilsetningsstoffer i PVC er øst
rogenhermende miljøgifter.
Spesielt omtalerrapporten stof
fet DEHP, som har dokumen
tette østrogeneffekter. DEHP
er et kunstig stoff (ftalat) som
brukes for å gjøre plast en myk,
og kan tilfores PVC i store
mengder. Ifi>lge Statens foru

Utbygg ingen av øvre
Otta blir langt større
enn Alta, og vil alene
dekke én prosent av
Norges elektrisitetsfor
bruk. Nå er Opplands
krafts søknad om
utbygging sendt ut på
høring.

I’J&M Bulletin
Audun Garberg

Det er et gigantprosjekt Norges
vassdrags- og energiverk nå
sender ut på høring. Utbyggin
gen vil i tillegg til øvre Otta
berøre en rekke sideelver, der
iblant Frøysa og Tora. Til
sammen blir kraftproduksjonen

rensningstilsyn (SFT) bruker
Norge 9000 tonn ftalater i året,
hvorav 4000 tonn er DEl IP.

De danske forskerne slår
også fhst at produksjonen av
PVC kan føre til luftutslipp av
en rekke flirlige forbindelser.
Ved lbrbrenning av PVC som
søppel, produseres også store
mengder avfall: for hvert kilo
PVC som brennes, produseres
det 1,8 til 5,6 kilo søppel. For
brenningen skaper også diok
sinutslipp.

Rapporten påpeker at PVC
kan inneholde tungmetaller
som kan slippes ut i naturen.
spesielt når PVC-produktene
blir kastet på søppeldynga.

- Svak efFekt
Informasjonssjef i Norsk Hy
dros petrokjemiseksjon, Helge
Stiksrud, sier i en kommentar
at DEHP bare har svak østroge
neffekt. Stiksrud henviser til
data fra SFT.

— I-Jva legger du i «svak»
effekt?

— Nei, det må dc svare på
som har gjort forsøkene. Men
det er viktig å understreke at
dette er laboratorieforsøk. og at

på 1000 GWh pr år — eller
rundt én prosent av Norges
samlede elektrisitetsforbruk.
Fristen til å uttale seg om søk
naden er satt til 20. mai.

- Neppe store
konflikter
Striden kommer til a stå om en
atte til ti meter høy demning i
Tordalen, vannforingen av
Pollfoss og hoyspentmaster
gjennom Finndalen. Det spar
Opplandskrafi, ett av selskape
ne bak utbyggingsplanene, i
avisen Dagningen.

Men Opplandskraft regner
ikke med at konfliktene blir
særlig store.

-. Vi står neppe overfor de

effekten er svak, svarer Stiks
rud.

I lan viser til at andre ftalater
har større østrogeneffekt enn
DEHP.

Stiksrud understreker at den
danske rapporten ikke står for
industriens syn, men at blant
andre Norsk Hydro har vært
med og beskrevet en del teknis
ke prosesser i forarheidet til
rapporten.

— Det er positivt at vi på den
måten kan være enige om fak
tiske, fliglige ting, sier Stiks
md. Kan mener forskernes kon
klusjoner om PVC verken er
nye eller oppsiktsvekkende.

Forbud
i Danmark?
I Danmark har PVC-debatten
blusset opp igjen. Socialistisk
Folkeparti (SF) har nå foreslått
overfor Folketinget å forby bruk
av PVC innen fire år, skriver
lnlbrmation. Miljø- og energi-
minister Svend Auken er posi
tiv:

Umiddelbart ser det ut til
at forslaget stemmer godt over
ens med mine egne igangsatte
initiativer, sier statsråden.

store konflikter i denne saken.
Årsaken er at utbyggingen skjer
i et område som er regulert
tidligere. Her er både veier,
demninger og kraftlinjer fra før.
Det vi gjør er å utnytte vannet
på en bedre måte, sier adminis
trerende direktør Oddleiv Sæle
til Gudbrandsdolen Lilleham
mer Tilskuer.
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Flere miljø-
vennlige hus
Om lag hver femte
kunde i Husbanken
tar tilleggslån for å få
en mer miljøvennhig
bolig. Tendensen er
stigende, og vestlen
dingene er flinkest.

Ny kritikk av

PVC-plasten

N&M Bulletin
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Jens P. Toldnæs
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Sagt og skrevet

Små og store miljøtiltak

om graving
«Jeg tviler på om det står
noe om det i budsjettinstill
ingen. Derfor kolliderer vi
overhodet ikke med oss selv
i denne saken.»
Høyreleder Jan Petersen
forklarer hvordan partiet
kan gå ti!frontalangrep mot
gra vingen fot’ å bygge Na
.sjonaltheaieret stasjon i
Oslo, når partiet i novem
ber ,!e,,,!e /0,0 /ievilge 102
millioner krone, til uthvg—
gingen. Sak.set fra Dagens
Næringsliv.

«Jeg tror folk foretrekker to
år med graving i Studenter
lunden fremfor forverret
luftkvalitet.»
Leder i Naturvernforbun
det, Heidi Sørensen, opp
Jordrer i Aftenposten NSB
om å grai’e i vei.

Vern avnorsk
regnskog
76 områder i den nordIie
regnskogen i Midt-Norge
kan bli vernet, skriverNati
onen. Områdene kan bli
vernet i en eventuell utvi
delse av verneplanen for
barskog. Direktoratet for
naturtorvaltning skal lage
en oversikt o er alle omra—
dene i landet som il



6 • N&M Bulletin Nr 3. 9. februar • 1996 Nr 3. 9. februar • 1996 N&M Bulletin • 7

«Subiektivt», «mangel
fullt», «ufullstendig»
og «svakt». I uvanlig
klare ordelalag får
Nærings- og energide:
partenmentet (NOE)
så hatten passer for
arbeidet med å kart
legge miljøskadene av
en vei på Svalbard.

N&M Bulletin
Jens P. Toldnæs

NOE har utredet konsekvenser
av vei og kraftlinje mellom
Longyearbyen og Svea. l3ak-
grunnen for analysen er gruve
prosjektet «Sentralfeltct», som
Store Norske Spitshergcn Ku!
kompani ønsker å gjennomfø
re. NOE ifir tildels hard kritikk
for hvordan arbeidet er utført,
og for hvilke konklusjoner som
er trukket.

I et brev fra Miljoverndeparte
mentet (MD) heter det blant
annet at utredningen «mangler
den nødvendige faglige bred
de» og «har en rekke alvorlige
svakheter og mangler av prin
sipiell og faglig karakter». MD
påpeker også at NOE setter
kostnader foran miljøhensyn.
og at dette er med på å gi arbei
det et subjektivt preg. Videre
har ikke NOE dokumentert om
det i det hele tatt er nødvendig
med en vei/kraftlinje for å opp
rettholde kulidriften i Svea.

Entydig dom
Den faglige vurderingen av ut
redningen er gjort av Norsk
Polarinstitutt.

—Dessverre må vi gå god for
den ordbruken departementet
har brukt, sier lederen for Po
larinstitituttet, Rasmus lians
son, til N&M Bulletin.

Instituttet har hentet inn
høringsuttalelser fra en rekke

instanser, bl.a. Direktoratet for
naturlbrvaltning, Riksantikva
ren, Statens Forurensningstil
syn, Stiftelsen Ihr natur og kul
turminneforskning og Norsk
vassdrags-og energiverk. Der
etter har Polarinstituttet gjen
nomgått tenkelige problemer
som har med fugleliv, sjøpatte
dyr, reinsdyr og vegetasjon å
gjøre.— Fordi så mange instanser
har vært trukket inn har denne
analysen vært gjenstand for en
sjeldent grundig saksbehand
ling, sier Hansson.

Samtlige av horingsinstan
sene er nokså entydige. Polar
instituttet skriver i innlednin
gen til sin vurdering: «...det
har i liten grad framkommet
motstridende synspunkter på
utredningen».

Avdelingsdirektør Morten
Kallevig i NOE er knapp i sin
kommentar av MDs kritikk.

—Jeg har ikke satt meg godt

nok inn i saken. Dessuten er
det uvanlig at departementene
går ut og dolker hverandre i
ryggen i avisen, sier han til
N&M Bulletin,

Polarvei på is
Foreløpig er planene om en vei
mellom Longyearbyen og Svea
lagt på is. Det betyr ikke at
saken er politisk død for all
framtid.

MD konkluderermed at der
som en slik vei skulle bli aktu
ell, må det «i lys av arbeidets
ulhllstendige og mangelfulle
karakter, gjennomføres en w
miljøkonsekvensutredning som
tar hensyn til de forhold som
Miljøvernverndepartementet,
den øvrige miljøvernforvalt
ning og andre har påpekt som
mangler med utredningen.»
Kort og godt: Hele arbeidet må
gjøres om igjen — skikkelig.

Det er åpen strid i
Naturvernforbundet i
Nord-Trøndelag om
kvotejakta på gaupe.
Leder Tom my Reinås
mener jakttida må
utvides for å være
sikker på at alle gau
pene blir felt. Han vil
også utvide kvota fra
25 til 31 dyr.

N&M Bulletin
Arild Svalbjørg

Styremedlem Gunn Vigdis

Andreassen sier utspillet kom

Ctotalt
uforberedt på henne.-— Utspillet om gaupejakta

har ikke vært drøftet i styret,
sier hun.

— Vi har fått nye indika
sjoner på at hann
gaupene vandrer mer
enn vi trodde før. Det
gjør at det er lett å tro
at gaupebestanden er
større enn den egent
lig er, sier fagkonsulent
i Naturvernforbundet,
Thor Midteng.

Naturvernforbundets nestor
innrømmer at det er grunnlag
lbr kvotejakt pä gaupe i Nord-
Trøndelag. Men han mener det
er feil å ta så bastant stand
punkt for gaupejakta som lede
ren i Naturvernforbundet i
Nord-Trøndelag har gjort.

Naturvernforbundet har stilt
I’lkesIagene fritt til å mene
hva de vil om gaupejakta. Der
for er kritikken fra forbundet
sentralt relativt forsiktig. Ver
dens naturfond (WWF) er ikke
like forsiktig. WWF kaller fel
lingst illatelsene «en krigser
klæring mot gaupa i Nord-
Trøndelag».— Vi har svært vanskelig for
å forstå at utviklingen i gaupe
bestanden i Nord-Trøndelag
kan forsvare en slik økning i

kvoten. Fylkesmannens miljø-

Tommy Reinås mener at vi
må regulere gaupebestanden ut
fra mattilgangen. Av Nord
Trøndelags anslagsvis 20 000
radyr tar gaupa rundt 14 600
hvert år, mener han, og spør
om det er ønskelig at gaupa
utrydderrådyrene i fylket. Hans
eget svar er at det vil være
uøkologisk å la gaupebestan
den vokse ukontrollert.— Det finnes eksempler fra
Alaska på at rovdyr som ikke
blir jaktet på begynner å spise
hverandré, sier han.

- Korrekt
holdning
Et annet problem med en lbr
stor gaupebestand, mener
Reinås, er at det vil bli en sta
dig økende mengde rådyr
skrotter liggende i skogen. Rå

vemavdeling har selv fastslått
at det i Nord-Trøndelag er et
absolutt minimum på 20 fami
liegrupper i kvoteområdet. For
årets kvote er det satt en øvre
grense på 15 hunndyr. Under
kvotejakten kan dette i verste
fall bety at man slår ut mer enn
halvparten av familegruppene.
mener generalsekretær Stig
Hvoslef i WWF.

Kan felle en
Også i Telemark stotter Natur
vernforbundet fylkesmannens
vedtak om å gi fellingstillatel
se til ti gauper i fylket. Thor
Midteng mener derimot at gau
pejakt ikke burde være tillatt
sør for Dovre.

— Det er uheldig å tillate så
mange fellingstillatelser pa en
art vi ønsker å bygge opp, sier
han.

Totalt er det gitt 104 fel
lingstillatelser til årets gaupe
jakt i Norge. Noe sikkert tall
for bestanden finnes ikke, men
i 1990 ble gaupebestanden be
regnet til mellom 300 og 400
dyr i hele landet. Siden har det
blitt flere gauper, og før årets
jakt er det kanskje 500 til 600
dyr her i landet.

dyrkadavrene vil gi mat for åt
seleterne. som for eksempel
kråke. En større kråkebestand
vil igjen ta store mengder rype
egg og rypeunger.— Som du ser dreier ikke
dette seg bare om gaupe-j akt
eller ikke. Veldig mange dyr er
avhengige av hva som skjer
med gaupa. Vii Naturvernfor
bundet i Nord-Trøndelag har
dermed en veldig gjennomtenkt
og korrekt holdning til dette
spørsmålet, sier han.

Nestleder i styret i Natur
vernforbundet i Nord-Trønde
lag, Kjell Delbekk, sier at utta
lelsene flir stå for Reinås’ reg
ning.

—Vi har styrevedtak på å gå
inn for ei kvote på 20 dyr, sier
han. Delbekk er grunnleggen
de uenig med Reinås i atjaktti
da må utvides ut over lèbruar
og mars dersom ikke alle dyre
ne er felt. Det var Sau-og geit
alslaget som først gikk inn for
forlenget jakt.

-—Dersomjegerne ikke grei
er å ta alle gaupene i løpet av to
måneder tyder det på at bestan
den ikke er så stor som vi trod
de. Derfor er jeg imot utvidet
jakttid, sier Delbekk.

Slik telles
gaupene
1januar i fjor var det minimum
20 familiegrupper av gaupe i

Nord-Trøndelag. Gaupene er

telt på sporsnø av fylkesman
nens kontaktpersoner over he
le 1ilket.

Ut fra tellingen i fjor er det
beregnet at det er minimum
135 dyr i fylket. Fylkesmenn
enes miljøvernavdelinger over
hele landet bruker en modell
utarbeidet av forsker Tor Kvam
ved Norsk institutt for natur-
forskning (Nina) for å beregne
størrelsen på gaupebestanden.
Modellen tar utgangspunkt i
blant annet størrelsen på flimi
liegruppene, hvor stor avstand
både i tid og kilometer det er
mellom hver spor-registrering,
og flere andre fliktorer.

— Tellemetoden ei. god, men
det er likevel stor usikkerhet
om størrelsen påbestanden, sier
rovvilt-konsulent Kjartan
Knutsen ved fylkesmannens
miljovernavdeling i Nord-
Trøndelag.— Tidlig pà àtti—tallet mente
forskerne at det var 200 -- 300
hjørn i Norge. Nu er det enig
het om at hestanden neppe er
større enn tiendeparten av det.
Er det ikke en mulighet for at
dere gjør samme tabben med
gaupa som dere gjorde med
bjørnen?

— Nei, det er snakk om en
helt annen måte å registrere på.
Både forskere og forvaltning
tok raskt lærdom av den feilen,
sier Knutsen.

Berritseil kritiserer
Svalbard-alialyse

Strid om gaupejakt

- For stor usikkerhet

Fylkeslandbrukskontoret
Landbruksetaten O/A

Støtter et renere miljø!
4..
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Mellom de to natur
vernårene 1970 og
1995 ble det vernet
områder i Norge på
størrelse med Sør
Trøndelag fylke. De
neste 25 årene kan bli
langt tøffere, viser ny
offentlig rapport

N&M Bulletin

_____

Jens P. Toldnæs

Ved inngangen til det euro
‘ciskc Naturvernåret 1970 var

I... .let ett landskapsvemområde,
21 naturreservater og fire na
sjonalparker her i landet. Til
sammen utgjorde dette et areal
på 1804 km2 litt mindre enn
Vestfold fylke.

25 år senere er dette arealet
mer enn tidoblet, viser en ny
rapport, skrevet for Statens
naturforvaltningsråd.

Ved begynnelsen av Natur
venåret 1995 hadde Norge fått
1153 nye naturreservater, 75
nye landskapsvernområder og
14 nye nasjonalparker. Til
sammen utgjør dette et totalt
vernet areal på 20 576 km2. J
tillegg kommer verneområde
ne på Svalbard. Disse ble opp
rettet i 1973 og omfatter omlag
35 000 km2.

Over halvparten
mangler
RappDe neste 25 are

Vi tar
utforcIingene
på ahor

Nr 3. 9. Februar • 1996

Vrient å
etter 2O

€

4,
vern i det 21. år
tross for de positi
1970 og fram til i
derer rapporten n
15 prosent av fast
bør vernes for cm

Sett i lys av en
blir ikke dagens
imponerende, i og
halvparten mangk
porten vil det ogs
ligere å verne ny
tiden som kornm
som presset på de a
etc områdene vil

Nye områt
mangler
To forhold gjør at
skeligere å verne r
For det første er c
grunn at endel n
ikke er vernet: de
og slett kvaliteter s
verneverdige.

Stadig flere øns

Med vinduet mot havgapet

tar A/S Norske SheIIs

raffineri på Sola utenfor

Stavanger imot 2,5 millio

ner tonn råolje hvert år:

Ollen kommer fra felt

i Nordsjeen hvor selskapet

har eierandeler: Shell-raf

fineriet er et topp moderne

og effektivt anlegg, som

kan produsere alle typer

.oIeprodukter Avanserte

rense- og gjenvinnings

anlegg er installert

for å redusere miljø-

belastningen.

Vern i Ho

Søylene viser hv
er vernet ifemår
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Koralidyr har evnen til å
hindre drivhuseffekten.
Men nå er klimaendrin
gene i ferd med å ta
knekken på dem.

N&M Bulletin

_____

Jens P. Toldnæs

En ny rapport fra universitetet
i Tokyo viser at verdens korall
rev er betydelige mottagere av
karbondioksyd (C02), og der
for viktige for klimaet på Jor
da.

Fem prosent av
utslippene
Rapporten anslår at dagens
koralirev harpotensial til å sam
le opp omlag tre gigatonn, eller
omlag fem prosent av verdens
samlede CO-uts1ipp.

En liten alge som koralldy
rene samarbeider med gjør at
de har denne viktige egenska
pen. De japanske forskerne
understreker at dette gjør det

ekstremt viktig å ta vare på og
restaurere ødelagte korallrev.
Detmotsatte skjer iøyeblikket.

Trist Forfatning
I følge «The Biodiverszty Coa
lition» er verdens koralirev i en
trist forfatning. Korallrevene i
øst Afrika, i den Pers i ske Gulf,
i Sørøst-Asia og i det Karibiske
Hav er alle inne i en svært
kritisk fase. Bare i havområde
ne rundt Australia blir tilstan
den betegnet som stabil.

ødeleggelsene skyldes først
og fremst menneskelig aktivi
tet. Bruk av gjødsel. kloakkut
slipp, forskjellige tbrmer for
kystutbygging og sedimente
ring som en følge av jordero
sjon er de viktigste probleme
ne.

Global oppvarming gjør det
hele til en ond sirkel. Når hav-
nivået stiger, dør koralldyrene.

Januar var usedvanlig
varm i Troms og Finn
mark, mens hele Vest
landet stort sett var
forskånet fra regn og
snø.

Januaroversikten fra klimaav
delingen ved Metorologisk in
stitutt i Oslo viser at tempera
turen i Troms og Finnmark var
fem til seks grader varmere enn

De såkalte revdannende koral
ler kan ikke leve under 50 me
ters dyp. Dc tåler heller ikke
temperaturokning i vannet. Da
blekner de og dør. Samtidig
mister korallene selv evnen til
å stoppe temperaturokningen
fordi de ikke lenger kan binde
C02.

800 år=
en meter rev
Korallrevene blir også kalt ha
vets regnskog. Ikke noe annet
sted i havet er dyrelivet så rikt
på forskjellige arter, og ikke i
noe annet okosystem på Jorda
blir det produsert sa mye bio
masse, dvs, mengde levend )
organismer per kvadratmeter.
Det er koralldyrenes kalkskje
lett som danner korallrevene.
og de små nesledyrene bruker
omlag 800 år på å bygge en
meter i høyden.

normalt. De indre strøkene av
Finnmark var like varme i 1992
og 1993, mens Tromsø ikke
har opplevd en så mild januar
siden 1964.

Regn og snø har nesten holdt
seg helt borte fra Vestlandet i
januar. Fra sør i Rogaland til
deler av Nordland har nedbo
ren bare vært en fjerdedel av
det normale.

Stortingets energi- og
miljokomite sier ja til
høyere bompriser i
rushtrafikken og til å
bruke pengene til
kollektivtrafikk. Men
Arbeiderpartiet blok
kerer en utvidelse av
C02-avgiften.

N&M Bulletin

_____

Ole P. Pedersen

I slutten av januar la Stortin
( gets energi- og miljokomite

fram sin innstilling «om norsk
politikk mot klimaendringer og
utslipp av nitrogenoksider
(NO)».

I innstillingen går det fram
at et flertall i komiteen nå øn
sker å bruke bompenger til å
subisidiere kollektivtrafikk.
«Målet må være å ffi ned trafik
ken i tettbygde strøk», mener
AP, SP, KRF og SV.

De fire partiene ber også re
gjeringen se nærmere på bruk
av veiprising for å redusere tra
fikken i byområdene. Komite
en ønsker at bilistene skal beta
le mer for bruk av veien i rush
tidene enn ellers.

Ris og te kan bli man
gelvare hvis oppvar
mingen av jorda fort
setter.

Risproduksjonen på Fillippi
nene og i Indonesia er truet på
grunn av varmere vær. 270
millioner mennesker er avhen
gig av risproduksjonen i områ
det, melder Reuter.

— Hvis temperaturen øker
med to grader Celsius, reduse
res avlingene med en femtedel,
forklarer forskerne ved Senter
for jord og jordternperatur i

Ellers preges flertallets inn
stilling av at det har vært van
skelig å få komiteen til å gå
med på konkrete tiltak for å
redusere utslippene av klima
gasser og NOK.

Flat c02-avgift?
Energi- og miljøkomiteen slår
fast at C02-avgiften også i fram-
tiden skal være et «sentralt vir
kemiddel» for å redusere de
norske utslippene. Men Arbei
derpartiet setter foten ned for et
forslag om lik C02-avgift for
alle utslipp, i stedet for dagens
ordning, hvor deler av indus
trien er fritatt for eller har re
dusert avgift.

AP er enig med SP, KRF og
SV om C02-avgiftens betyd
ning. Men når de tre opposi
sjonspartiene skisserer at av
giften skal baseres på en fast
sats per kilo karbon, hopper
regjeringspartiet av. AP mener
tvert i mot at «endringer når
det gjelder skatter og avgifter,
ikke skal behandles i denne
meldinga» — på grunn av arbei
det som foregår i Grønn skatte
kommisjon.

Andre synspunkter i innstil
lingen:
• AP, SV, SP og KRF er enige

Bogor. Samtidig melder for
skere fra Insitituttet for tefors
kning i Sri Lanka at teproduk
sjonen også vil lide under glo
bal oppvarming. Antakelig vil
varmere vær bety flere perio
der med ekstreme værforhold,
som tørke og regntid.

Tørkeskader ogjordtap vil
øke i årene som kommer, me
ner forskerne, noe som igjen
vil gå ut over teplantene. Så
spørs det om engelskmennene
m gå over til å drikke varmt
vann med en dråpe melk til i
stedet.

om å. opprette et nasjonalt
klimafond, blant annet for å
linansiere prosjekter Norge
gjennomfører sammen med
andre land.

• Alle utenom Fridemokratene
uttrykker skepsis overfor å
deponere CO2 i havet nå (se
N&M Bulletin 15/95), men
ønsker mer forskning om til
taket.

• Alle utenom Fridemokratene
vil at offentlige etater skal
bruke flere elektriske biler i
stedet for bensindrevne.

• Ap, SP, SV og KRF vil gi
flere penger til tilskudd og
lån til å gjennomføre enøk
tiltak. De ønsker også at Mil
jøverndepartcmentet og
Nærings- og energideparte
mentet utarbeider retnings
linjer for energibruk i større
nybygg.

• AP mener Norge «allerede i
dag har en sammensetning
av energiforbruket som leg

ger vekt på fornybar ener
ei».

• Høyre vil ha tilskuddsord
ning forbruk av varmepum
per, investeringer i biobren
selanlegg og bruk av solen
ergi.

• Høyre, KRF, SP og SV øn
sker å opprette et energipro
gram for satsing på nye og
fornybare energikilder.

• AP, SV, SP og KRF sier alle
at de ønsker å redusere olje
fyringen, men AP er ikke
med på et konkret forslag
om å utfase all olje’ring
innen ti år.

• Komiteen ønsker å plante
mer skog som kan ta opp og
binde CO2.

• SV, SP og KRF ber regjerin
gen legge fram forslag om
en egen avgift på NO-ut
slipp fra Nordsjøen.

Klima- og NOK-planen skal
debatteres i Stortinget 22. fe
bruar.

Sagt og skrevet Klinlaendringer
knekker korallerCaupemor(d)

«Dermed er vi havnet i den
absurde situasjonen at de
som har ansvaret for norsk
naturforvaltning, går len
ger enn Norges jeger- og
fiskerforbund som advarer
mot slik jakt. Skytes gaupe
mor i februar, har ungene
små sjanser til å overleve,
mener generalsekretæren.

Dette er ikke bare pinli.
det er både grotesk og uan
svarlig.»
Fra leder i Vårt Land om at
myndighetene åpner for av
living av hunngauper tned
barn.

-Naturen
forurenser
«Det viser seg at en stor del
av den sure nedbøren sky!
des naturen selv, og ikke
fabrikkpiper.»
Malcon Forbesjr.. republi
kansk presidentkandidat i
USA, til avisen Boston Glo
be.

Stortinget sier ja til
varierte bilavgiter

«Hete» i nord — tørt i vest

TINE

* god smak * kultur

* tradisjon * kvalitet

MEEERIINDUsTRIEN har 200 produktvarianter

og 5.600 ansatte. Med en omsetning i 1994

pa ca. 10 milliarder kroner er dette landets største

næringsmiddelindustri.
Produksjon skjer på 95 anlegg,

fordelt på 16 ineieriselskaper.

Ris og te truet av
klimaendringer

‘/h..

Norske Meierier

—Statkraft
Reglon Vest-Norge

Region Vest-Norge er Statkrafts driftsområde i Ropland, Hordaland
og Sogn og Fjordane. Regionen er ansvarlig for drift av 13 vannkraft
verk fordelt på stasjonsgruppene Ulla-Førre, Folgefonn, Eidl3ord, Vik
falli og Jostedal. Installert effekt er på 4042MW og årsproduksjonen
ca. 10.500 GWh. Regionsenleret ligger i Sauda.

VANNKRAFT - REN ENERGI!

i)

Enøk er sunt
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Rettssakmot
atomlager?
Irland kan komme til å stevne
England inn for EU-domsto
len for å stanse planene om et
underjordisk laboratorium ved
gjenvinningsanlegget foratom
avfall i Sellafield.

Irland ser på laboratoriet som
skritt mot bygging av et penna
nent lager for radioaktivt av
fall. Risikoen for radioakti
lekkasje til Irskesjøen er uak
septabel. mener Irlands ener
giminister Emmet Stagg.

— Den irske regjeringen er
sterkt imot alle planer som kan
føre til at et permanent lager
eller deponeringsplass for ra
dioaktivt materiale blir bygget
ved Irskesjøen, sier Stagg.

(Reuter)

Kråker i Stillehavet
bruker redskap som
de lager selv. Tilsva
rende høy utvikling er
bare observert hos
mennesker.

N&M Bulletin

__________

Jens P. Toldnæs

Det er sjelden dyr bruker red
skap. Dette gjelder ikke minst
fugler, selv om enkelte eksem
pler finnes. Kråker på øya Ny
Caledonia i Stillehavet viser
seg nå å være like teknisk av-
ansette som de første mennes
kene, skriver bladet New Sci
entist. ikke bare bruker kråke
ne redskap, de lager dem selv.
Råmaterialene er kvister og
blader, og redskapene brukes
til å fange insekter.

To redskap
Kråkene på Ny Caledonia bru
ker to hovedtyper fangstred

skap; kvistkroker og nøye til
kuttede blader, som rulles
sammen til en slags harpun.
Kråkene er observert mens de
plukker utvalgte kvister, tar den
med seg tilbake til redet og
former dem til velegnet verk
tøy.

I bladet «Nature» beskriver
forskeren Gavin ilunt fra Mas
sey-universitetet på New-Zea
land hvordan kråkene ved flere
anledninger er observert mens
de velger ut kvister med krok
form, for så å ta kvisten med
seg til et passende arbeidssted,
gjerne en gren.

Deretter fester fuglen pin
nen mellom føttene, for den
bruker flere minutter på å skjer
pe spissen på den med nebbet.
Kråkene fjerner også bark og
blader som kan gjøre kroken
vanskelig å bruke.

Hunt observerte også fugler
som brukte et harpunlignende
redskap av sammenrullede bla
der. [ tillegg til spissen var

«harpunene» utstyrt med mot-
baker.

De forskjellige redskapene
brukes til å fange insekter som
befinner seg i død ved, og Hunt
så begge typer i bruk under slik
jakt.

Hunt hevder at kråkenes so
fistikerte adferd kan sammen
lignes med menneskers bein
og stcinredskapskulturer i ti
den som kalles eldre paleolit
hicum, for nærmere to millio
ner år siden.

Zoologen Christophe Bo
esch ved Universitetet i Basel
er fascinert av Hunts resulta
ter. 1-lan påpeker likevel at det
er mye fbrskning som gjenstår
før det kan bevises at kråkenes
redskaper er resultat av det han
kaller en «mental planleggings
prosess».

—Dersom dette kan bevises,
må vitenskapen revurdere de
vedtatte forskjellenc mellom
menneske- og dyresamfhnn,
sier han.

Postadrcsse:
Postboks 2608
St. Hanshaugen
0131 Oslo

Telefax:
22 20 1801

FugIeamiIieii
Fliiitstoiie

Atomprotest
Naturvemforbundet oppfor
drer regjeringen til å pro
testere mot at atomanlegget
ved Dounreay i Skottland
blir utvidet. Planene kan
føre til større forurensning i
Nordsjø-området, advarer
organisasjonen.

Behandling av spesialavfall
Viformidler mottak av mange typer uorga
nisk avfall som:

• Sure/alkaliske beiser
• Lut/avfettingsbad
• Fosfat/fluxholdige væsker
• Kromat/kromsyre
• Galvano/metallholdige bad
• Vann/slam
• Diverse andre kjemikalier

Behandling foregår ved Christiania Spigerverk
A/S som har stor lager/behandlingskapasitet.

Våre erfaringer er din beste garanti!

Teknologisk Institutt
Sentrallaboratoriet for Kjemisk Analyse og Proving

Kontoradresse: Telefon:
Akersveien 24C 22 86 il 85

22865000

0

I

0
Tilgi oss våre synder,

men Godset må frem

‘NOR-CARGO
-vi jobber for å bli bedre

DET -NORSKE VERITAS

1322 HØvIK

TLF: 67579900
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DEBA1T
Thorbjørn Berntsen,
miljøvernminister

Det blåser opp til storm, skri
ver N&M Bulletin — mellom
Miljøverndepartementet (MD),
bøndene og naturvernerne om
rovviltets kår i Norge. Mildt
sagt er dette å ta for hardt i.

Det er riktig som Verdens
Naturfond (WWF) hevder at
informasjon og opplysning er
viktig for å unngå unødige kon
flikter, men dette er da ikke
noen ny tanke for miljøvern
myndighetene. Informasjon var
ett av flere viktige tiltak i det
opplegget for rovviltforvaltn in
en som ble behandlet i Rov
viltmeldingen i 1992. Hele ti
den etter dette har miljøvern
myndighetene informert om
rovviltforvaltningen på ulike
måter.

Når WWF understreker be
tydningen av å opprette samar
beid med bøndene i rovviltar
beidet, må svaret bare bli at vi
allerede har god dialog med
landbruksorganisasjonene bå
de sentralt og regionalt i denne
saken, et samarbeid som er av
stor betydning for løsning av

Våren 1996: Regjeringen
legger fram stortingsmelding
om samferdsel.
4.—9. februar: The environ
ment story. Medias presenta
sjon av miljøsaker, seminar
ved Schumacher College.
Dartington, England. Mer
info: +44 — 1803 —865 934.
11.— 14. februar: Konferan
se om idrett, miljø og utvik
ling, Lillehammer. Mer info:
Inge Aarhus, 6128 9922.
13. februar: Seminar for
næringslivsledere om inter
nasjonale miljøtrender. Ar
rangert av Uni Storebrand.
15. — 16. februar: Green
Goods. Internasjonal kont—
ranse om produktorientert
niiljopolitikk. Oslo. Arran
gør: (irip. Norsas og MD.
Mer info: 2273 0840.

konflikter.
Alle er tjent med at kommu

nikasjonen mellom de berørte
partene i rovviltforvaltningen
blir bedre. Departementet vil
holde kontakt med organisa
sjonene bade på næringssiden
og naturvernsiden i arbeidet
med den kommende rovvilt
meldingen. Nylig ble det av
hdldt møter både med en rekke
nærings- og naturvernorgani
sasjoner om denne saken.

WWF kommer ikke med
noen god begrunnelse for på
standen om at rniljøvernminis
teren er for svak i rovviltfor
valtningen. Dagens rovviltfor
valtning skjer i tråd med de
mål og opplegg som Stortinget
behandlet i 1992 og ut fra den
kunnskap som til en hver tid er
tilgjengelig om de enkelte arte
ne.

Forvaltningen omfatter blant
annet utstrakt bruk og utprø
ving av skadeforebyggende til
tak, omfattende bestandsregis
trering og skadedokumenta
sjon,bestandsregulering avjerv
gjennom lisensj akt, kvoteregul
ett jakt på gaupe, samt felling
av rovdyrindivider som gjør
betydelig skade på bufe eller

19. — 23. februar: Forhand
linger om nye miljøavtaler i
regi av ECE-konvensjonen,
Geneve.
20. februar: Hva du bør vite
om in i lo ru p p0 rteog Mmi—
seminar på (inp senter, Oslo.
Mer info: 2257 3600.
22. februar: Stortinget dis
kuterer klimameldingen.
23. februar: Høringsfrist for
konsekvensutredning for
Gullfaks sør, Rimfaks og
Delta-funnet.
1. mars: Høringsfristforkon
sekvensutredning for Oseberg
(gasseksport).
19. — 24. mars: Miljøtekno
logimesse i Køln. Teknolo
gisk institutt og norsk-tysk
handel skammer arrangerer
stuietur. Mer info: 22865157.

tamrein. Alle beslutninger om
beskatning av store rovdyr er
miljøvernmyndighetenes an
svar. Av bjørn er det felt ett dyr
etter skadefellingstillatelse de
siste to årene.

Som en videre oppfølging
av Rovviltmeldingen er det blitt
fastsatt administrative grenser
for kjemeområder for bjørn og
jerv, forskrift om forvaltning
av bjørn,jerv, ulv og gaupe og
nye erstatningsregler for rov
viltskade på husdyr. Ved end
ringen av viltloven i 1993 ble

det foretatt en innstramming
av adgangen til å felle rovvilt
til forsvar av bufe og tamrein,
og strafferammen for brudd på
loven ble økt.

I det hele tatt er det grunn til
å være rimelig godt fornøyd
med miljøvernmyndighetenes
oppfølging av Rovviltmeldin
gen siden 1992. Vi har mange
oppgaver å løse på dette områ
det også i årene framover, og
jeg fot-venter og er sikker på at
organisasjonene vil bidra med
mer enn stormvarsler.

LZ Z

Storm i et vannglass

Felleskjopet Østlandet

LaMW/,rIlkets /evsraMdpr MK I

VALDRES KOMMUNALE
RENOVASJON
290() FAGERNES

VAKRE VARIERTE VALDRES!
Legg turen til Valdres du også!

Vi ønsker å bidra til å opprettholde skjønnheten og
et rent miljø i Valdres.

MATAVFALL
Innsamling og behandlingsordning innføres i løpet av året
SPESIALAVFALL
Leveres i containere på gjenbruksstasjoner, bensinstasjoner,
evt. renovasjonsanlegget.
GLASS
Glasscontainere står ved butilcker!butikksentra.
HVITEVARER
Leveres elektroforhandlere.
GJENBRUKSSTASJONER
Tar i mot spesialavfall, glass, papp, papir stål og metaller,
trevirke mv.
RESTAVFALL
Behandles i kontrollert njlling med eget jordrenseanlegg
for sigevann.

- HJELP OSS Å HOLDE VALDRES RENT!

LIENDOM

Miljokulender

VEST-AGDER
ENERGIVERK

VESTA LIVAS

sttter Noryes
Naturvernforbund

:€àfJ vesta
forsikring
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Sleipner Vest inneholder store gass-

reserver, og har en sentral rolle i Troll-

avtalen om salg av gass til flere europe

iske land.

Ubehandlet gass fra feltene i Nord

sjøen har vanligvis et C02-innhold på

0-4%. Pa Sleipner er imidlertid nivået

langt høyere — inntil 9,5%. Før gassen

kan leveres til kundene på kontinentet,

må det senkes til 2,5%.

Normalt ville overskuddet av C02 bli

sluppet direkte ut i atmosfæren, men på

Sleipner har vi utviklet en helt ny løsning:

Når produksjonen settes i gang

1, oktober 1996, blir den utskilte

CO2 gassen pumpet tilbake — til en stor

sandformasjon i .000 meter under

havbunnen.

Vi vil fortsatt generere CO2 i eksosen

fra turbinene. Denne C02-gassen er vi

ikke i stand til å tilbakeføre. Men den nye

teknologien sparer oss for ektra utslipp

av C02 fra den produserte gassen. Vi skal

produsere gass på Sleipner Vest til langt ut

i neste århundre, og hvert eneste år vil vi

spare atmosfæren for i million tonn CO2.

Ganske enkelt ved å legge den tilbake

der vi fant den, nede i bakken.

STATOIL

Nå pumper vi den tilbake dit den kom fra.

Overskuddet av CO2 fra Sleipner Vest

deponeres i en vann fylt sandformasjon

tusen meter under havbunnen.

Nye løsninger for lavere utslipp


